
Otázky 
 

 

Q 

 

A 

 

Jakou zmrzlinu máš rád? 

Mám rád  čokoládovou zmrzlinu? 

 

 

 

 

Brno je fajn? 

Brno je výborné. 

Starobrno je dobré pivo? Ne, Starobrno NENÍ dobré pivo. 

 

  



Kdo 

• Kdo je to? 

o To je Petr. 

• Kdo je kde? 

Co 

• Co děláš? 

o Dělám kávu / medicínu,. 

o Studuju medicínu. 

o Jsem profesor. 

• Co děláte? 

• Co znamená „pivo“? 

• Co je to? 

• Co máte rád/a? 

Kde 

• Kde je nemocnice? 

o Nemocnice je blízko. 

• Kde je východ? (exit) 

• Kde je banka? 

• Kde je restaurace? 

• Kde bydlíš? 

• Kde bydlíte? 

Jak 

• Jak se máš? 

• Jak se řekne „something“ česky? – Něco. 

• Jak se jmenujete? 

• Jak se píše „pivo“? – P-I-V-O. 

Odkud 

• Odkud jste? 

o Jsem z Indie. 

o Jsem ze Spojených arabských emirátů / Spojených států amerických.. 

o Jsem z Indie. 

o Jsem z Anglie, z Belgie, z Francie, z Indie. 

o Jsem z Japonska, z Německa, z Česka, z Polska. 

o Jsem z Vietnamu. 

• Odkud jsi? 

• Odkud je Martin? 

Jaký 

• Jaký máte telefon? 

• Jaký manžel je František? 

Jaká 

• Jaká káva je v té kavárně? 

• Jaká voda je dobrá? 

• Jaká zmrzlina je dobrá? Vanilková zmrzlina je dobrá. 



Jaké 

• Jaké pivo je dobré? 

o  

• Jaké pivo piješ? 

Jakou 

• Jakou vodu piješ? < jaká voda 

• Jakou máte adresu? 

o Adresu mám Vinařská 5. 

• Jakou zmrzlinu máš rád? rád mám vanilkovou zmrzlinu. 

•  

 

LEKCE 4: RODINA 

• Rodina: family 

o Sestra: sister 

o Bratr: brother 

o Dcera: daughter 

o Syn: son 

o Otec: father; táta: dad, tatínek: daddy 

o Máma, maminka: mum 

o Babička: grandma 

o Dědeček: grandpa 

o – 

o Bratranec: male cousin 

o Sestřenice: female cousin 

o Teta: aunt 

o Strýc: uncle 

 



Kočka: cat; Eva je kočka. She is hot. 

Pes: dog. Petr je pes. He is strict. 

Jaká je populace v ČR? 10 milionů. 1,8 milion psů. Fakt! 

Přítel: boyfriend 

Přítelkyně: girlfriend 

 

 

 

Co dělá její maminka? 

• Je profesorka. She is a professor 

• Pracuje jako profesorka.  She works as a professor. 

• Pracuje na univerzitě. She works at the uni. 

• Učí na univerzitě. She teaches at the uni. 

Co dělá váš tatínek? 

• Je sushi chef. šéfkuchař 

• Pracuje v sushi restauraci. 

• Je profesor farmakologie. 

• Je doktor. 

• Je inženýr. 

• Je investor. 

• Nepracuje: rentiér (rich person), domácí (landlord), nezaměstnaný (unemployed) 

Co dělá vaše maminka? 

• Je v domácnosti (house wife) 

• Je sestra = nurse 

• Je investorka. 

• Pracuje v laboratoři. 

• Je učitelka. Teacher  

 

Doktor/ka 

Učitel/ka 

Bratr/sestra 

Inženýr/ka 

Šéfkuchař/ka 



 

• Syn – dcera 

• Dědeček – babička 

• Kolega – kolegyně 

• Bratr – sestra 

• Manžel – manželka 

• Vnuk – vnučka 

• Přítel – přítelkyně:  a) close friend, b) boy/girlfriend 

• Kamarád – kamarádka: friend 

• Pes – kočka 

o Fena (female dog) / kocour (male cat) 

Máte psa? Do you have a dog? 

Nemám psa. 

Jíte psa? Do you eat dogs? 

 

 

 

 

 

 

 



 

1. Tvůj/váš – můj 

2. Tvoje/vaše – moje 

3. Tvůj/váš – můj 

4. Tvůj/váš – můj 

5. Tvoje/vaše – moje 

6. Tvoje/vaše – moje 

7. Tvůj/váš – můj 

8. Tvoje/vaše – moje 

 

 

 

On má sestru = JEHO 

ONA →  JEJÍ 

ONI → JEJICH 

 

Vidíte [something]? Do you see? 

Díváte se na + [something]? Do you watch (lit. looking at) 

Díváte se na formule jedna? Ne. 

Nedívám se na nic. I do not watch anything.  

Protože nemám televizi. 

Nemám čas. I don‘t have time. 

Mám děti (kids), práci (work) a preferuju knihy. 

Můj syn dívá se na youtube / Minecraft, Roblox… 

Je mu 7 let. 

Moje dcera se dívá na youtube taky. Jsou jí 2 roky. Dívá se na baby shark. 



Každý den slyším to 50 krát. 

To je populární. 

 

Česká hudba: czech music 

Preferuju ticho (silence). 

Brno je perfektní pro hudbu. 

 

 

Jaký kdo je? Describing people = adjectives 

• Hodný (good, nice) × zlý (bad, evil) 

o Hodný, zlý a ošklivý 

• Krásný × ošklivý (beautiful / ugly) 

• Zdravý (healthy) × nemocný (sick) // mocný: powerful 

o Nemocnice: hospital 

o Nemoc: sickness 

o Moc: power/strenght 

o Moct: to be able 

o Na zdraví: cheers / bless you 

▪ Na tvoje 

▪ Ještě jednou. 

▪ A ještě jednou. 

▪ A ještě… 

• Malý / malá × vysoký / vysoká (short / tall) 

• Šťastný / veselý (happy) × smutný (sad) 

• Malý × velký (small / big) 

o Větší: bigger 

• Mladý (young) / starý (old) 

o Mladší: younger → mladší sestra 

o Starší: older → starší bratr 

• Nový (new) / starý (old) 

• Tlustý (fat)  × hubený (thin) 

• Silný (strong) × slabý 

• Optimistický × pesimistický 

• Aktivní × neaktivní × pasivní 

• Sympatický: friendly, nice × nesympatický 

• Inteligentní 

• Chytrý (smart) × hloupý (stupid) 

 

 



 

 

 

1. JAKÁ je tvoje kamarádka? 

2. JAKÉ je tvoje auto? 

3. Jaký je tvůj přítel? 

4. Jaká je tvoje babička? 

5. Jaký je tvůj dědeček? 

6. Jaký je tvůj pes? 

7. Jaký je tvůj manžel? 

8. Jaká je tvoje kolegyně? 

 

Moc × trochu: a lot, much, very × a little, few, a bit 

 

Moje stará je mladá. My wife is young 

Můj starý: my husband 

Moje mladá je stará. My GF is old. 

 

 

Můj tatínek je tlustý, inteligentní, vysoký a starý. 



Tatínek je vysoký (tall). 

Tatínek je velký (big). 

 

Tlustý budou hubený a hubený budou studený. Fat ones will be thin and thin ones will be cold. 

 

 

 

Studovat. 

Pracovat: to work 

Jmenovat se: to be called 

Nakupovat: to shop 

Telefonovat, studovat, komunikovat, whatsappovat, facebookovat, tweetovat, 

 

Diskutovat: to discuss 

Testovat: to test/analyze 

 

 

Co děláte v Brně? 

Studuju na Masarykově univerzitě.  I study 

• Studuješ 

• Studuje 

• Studujeme 

• Studujete 

• studujou 

 



Nakupuju v Lidlu. 

 

 

 

collocation 

ÁM 

• dělat, dělám 

• hledat, hledám 

o Hledám zastávku, kamaráda, Martina (< Martin) / Martinu (< Martina) 

o Hledáte telefon, kampus, univerzitu? 

• dívat se, dívám se: to look 

o podívat se: to take a look 

o Dívám se na: Netflix, telefon,  

o Dívám se na: film, seriál, show 

o Dívám se na: youtube,  

o Dívám se na osobu (a person) / člověka (human, man, human being).. 

o Dívám se na: sport, fotbal, hokej, tenis, basketbal… 

• mít (se)*, mám (se) 

ÍM 

• mluvit, mluvím 

o Mluvím anglicky. 

o Mluvíte česky, německy, rusky…? 

• jíst *, jím  

o Jím dobrý guláš. 

o Nejím maso, uzeniny (meat products) 

▪ Jsem vegan. Nejím živočišné produkty. 

o  

• rozumět, rozumím 

• vědět *, vím 

o Vím, jak se jmenuje český prezident. 

• vidět, vidím (video) 

U 

• pít*, piju 

• číst *, čtu 



UJU 

• telefonovat, telefonuju 

• studovat, studuju 

• jmenovat se, jmenuju se 

• pracovat, pracuju 

 

ACCUSATIVE NOTES: 

• masculine inanimate: NO CHANGE 

o Dám si rum. I will have rum. (masc. in) 

o Dám si ruma. I will have rum. (masc. an = rum = my) 

o Mám Ford, Mercedes. 

o Mám Forda, Mercedesa. 


